

# Palestinian Center for Research and Cultural Dialogue



Bethlehem -West Bank  
P.O box: 396  
Tel:+972-2-2774325  
Telefax: +972-2-2774707  
Mobile: 059-838088  
Email: [pcrd@p-ol.com](mailto:pcrd@p-ol.com)

Registered at the Ministry of Interior with the number: BL.357.CU

---

**March 3, 2005**

A public Opinion Survey conducted by the Palestinian Center for Research and Cultural Dialogu- PCRD in Beit Sahour and prepared by Mr. Isam Musleh and Dr. Walid Shomaly reveals that:

**(82.1%)** support holding Palestinian legislative elections next July 2005.

**(44.0%)** support the establishment of a new Palestinian political party that will open new political horizons.

**(79.9%)** support Palestinian factions including opposition to transform to political parties and join a national unity government.

**(54.0%)** believe that Palestinian political factions are not characterized by democracy and transparency.

**(33.2%)** do not believe that prospective Palestinian elections that are due next July will be impartial and reflect the Palestinians' public opinion.

**(58.6%)** believe that a non-violent massive movement against the Israeli occupation will make Palestinians achieve their independence.

**(38.2%)** believe that Israel is the party that has gained most during the past fifty three months of the Intifada as opposed to **(17.9%)** who believe that Palestinians were the party that gained most.

**(40.1%)** believe that the Sharm-El-Sheikh summit will be a beginning of the peace process and will bring peace and security to both Israelis and Palestinians, whereas

**(50.0%)** believe the opposite.

**(49.3%)** are satisfied with the newly formed Palestinian government as opposed to

**(42.3%)** who are unsatisfied.

**(59.3%)** oppose the suicidal attack that took place last Friday, Feb. 25, 2005 as compared to **(36.3%)** who support it.

The Executive Director of the PCRD, **Dr. Walid Shomaly** stated that the poll was conducted during the period of February 26-28, 2005 and included a random sample of

910 Palestinian adults, 18 years and older, from the West Bank including East Jerusalem and Gaza Strip. Dr. Shomaly pointed out to the fact that the margin of error was **(4%)** and the percentage of male respondents was **(51.1%)** while that of the female ones was **(48.9%)**. He added that the sample distribution over the West Bank (including East Jerusalem) and the Gaza Strip was **(63.7%)** and **(36.3%)** respectively.

**Dr. Shomaly** stated that the poll reveals that only **(28.2%)** of Palestinians believe that the Al-Aqsa Intifada has served their own interests, whereas more than twice this percentage **(68.2%)** believe it has harmed their interest, and **(3.6%)** express no opinion.

An overwhelming majority **(83.1%)** of Palestinians support holding general legislative elections next July, whereas only **(14.1%)** oppose, and **(3.8%)** are noncommittal.

When asked "If general elections were being held today, which political faction would you vote for?" Fatah scored the highest **(35.9%)**, followed by Hamas **(19.3%)**, national independents **(5.5%)**, Islamic independents **(5.5%)**, PFLP **(5.3%)**, Islamic Jihad **(3.6%)**, DFLP **(2.9%)**, People's party **(2.0%)**, Al-Nidal Palestinians Popular Front **(1.9%)**, Fida **(0.4%)**, none of the above **(9.6%)**, and **(8.1%)** express no opinion.

When asked if they would support an establishment of a new Palestinian party that will open new political horizons, **(44.0%)** say they would support, whereas **(49.8%)** would oppose, and **(6.3%)** are noncommittal.

An overwhelming majority **(79.9%)** of Palestinians support that Palestinian factions including opposition transform to political parties and join a national unity government, whereas only **(16.5%)** oppose, and **(3.6%)** are noncommittal.

When asked about their opinion of Palestinian political factions, **54.0%** of Palestinians believe that those factions are not characterized by democracy and transparency, whereas **(34.7%)** believe the opposite, and **(11.3%)** express no opinion.

When asked "Do you or not believe that prospective Palestinian elections that are due next July will be impartial and reflect the Palestinian public opinion?" a plurality **(57.7%)** says that they will be impartial and reflect the Palestinian public opinion, whereas one third **(33.2%)** say the opposite, and **(9.1%)** say whether do not know or express no opinion.

An overwhelming majority **(86.2%)** support that Palestinian academics and intellectuals take a more effective role in the Palestinian academic life, whereas **(8.6%)** oppose, and **(4.4%)** refrain from answering this question.

A plurality **(58.6%)** of Palestinians believes that a non-violent massive movement against the Israeli occupation will make Palestinians achieve their independence, whereas **(35.6%)** believe the opposite, and **(5.8%)** express no opinion.

When asked "Do you prefer that the Palestinian Authority (PA) adopt laws endorsed by Palestinian Legislative Council (PLC) or the Islamic Shari'a in the Palestinian law?" (68.6%) of Palestinians express inclination towards the Islamic Shari'a, whereas 15.9% are more inclined towards laws endorsed by the PLC, 11.3% would support both laws endorsed by PLC and Islamic Shari'a, and 4.2% express no opinion.

More than one third (38.2%) of respondents believe that Israel is the party that gained most during the past fifty three months of the Intifada, whereas 17.9% believe that it was the Palestinians who gained most, 15.5% say both (Israelis and Palestinians), and 28.4% are noncommittal.

When asked about the success of the military option in fulfilling Palestinians' aspirations, respondents were divided almost equally as to this question, while (45.3%) say that the military option was a failure, (44.3%) say the opposite, and (10.4%) refrain from answering this question.

Half of Palestinians (50.0%) believe that the Sharm El-Sheikh summit does not form a beginning of the peace process and that it will not bring peace and security to both Israelis and Palestinians, whereas more than one-third (40.1%) believe that it will bring peace and security, and (9.9%) are noncommittal.

When asked about their degree of satisfaction with the newly designated cabinet that was ratified by the PLC last Thursday Feb. 24, 2005, almost half (49.3%) express satisfaction, whereas (42.3%) express dissatisfaction, and (8.5%) are noncommittal.

When asked "Do you support or oppose the suicide attack that took place last Friday Feb. 25, 2005, and for the first time since the break out of Al-Aqsa Intifada a plurality (59.3%) oppose the attack, whereas (36.3%) still support, and (4.3%) express no opinion.

Chairman of the PCRD, **Mr. Isam Musleh** stated that the main goal of the poll was to probe tendencies of Palestinians towards some of the important political issues especially in this delicate time in our people's striving to achieve freedom and independence. **Mr. Musleh** added that one of the main concerns of the PCRD was to detect citizens' attitudes towards the existing political parties and prospects of establishing a new political party that will fulfill their political and social aspirations.

**The main results are as follows:**

- 1. Fifty three months back to the time when the current Al-Aqsa Intifada broke out, do you believe that it served or harmed Palestinian interests?**
2. Considerably served 12.5%
3. Served 15.7%
4. Harmed 33.1%
5. Considerably harmed 35.1%
6. No opinion 3.6%

**2. Do you support or oppose holding Palestinian legislative elections in July 2005?**

- |                     |       |
|---------------------|-------|
| 1. Strongly support | 39.5% |
| 2. Support          | 42.6% |
| 3. Oppose           | 8.8%  |
| 4. Strongly oppose  | 5.3%  |
| 5. No opinion       | 3.8%  |

**3. Do you believe that the so called "security wall" is intended by Israel to halt Palestinian attacks on Israeli targets, or is it primarily part of a strategy to grab more Palestinian land and prevent the emergence of an independent Palestinian state?**

- |   |       |
|---|-------|
| 1. To halt Palestinian attacks on Israeli targets   | 13.0% |
| 2. To be part of an Israeli strategy to grab more Palestinian land and prevent the emergence of a Palestinian state   | 45.7% |
| 3. Both to halt Palestinian attacks on Israeli targets and it is primarily part of a strategy to grab more Palestinian land and prevent the emergence of an independent Palestinian state | 39.8% |
| 4. No opinion   | 1.5%  |

**4. Do you believe that there exists a Palestinian political faction that represents your current political opinion?**

- |                                   |       |
|-----------------------------------|-------|
| 1. Yes there is such a faction?   | 51.9% |
| 2. No there is not such a faction | 41.3% |
| 3. Do not know/no opinion         | 6.8%  |

**5. If elections were being held today, which political faction would you support?**

- |  |       |
|--|-------|
| 1. Fatah   | 35.9% |
| 2. Popular Front for the Liberation of Palestine (PFLP)    | 5.3%  |
| 3. People's party  | 2.0%  |
| 4. Hamas   | 19.3% |
| 5. Democratic Front for the Liberation of Palestine (DFLP) | 2.9%  |
| 6. Al-Nidal Palestinian Popular Front                      | 1.9%  |
| 7. Islamic Jihad   | 3.6%  |
| 8. Fida  | 0.4%  |
| 9. Islamic Independents                                    | 5.5%  |
| 10. National Independent                                   | 5.5%  |
| 11. None of the above                                      | 9.6%  |
| 12. No opinion   | 8.1%  |

**6. Why in your opinion would you vote for the political faction that you selected in question 5?**

- |  |       |
|--|-------|
| 1. because of its political agenda.          | 47.6% |
| 2. because of its religious agenda           | 22.1% |
| 3. because of its social and economic agenda | 6.6%  |
| 4. to get social services.                   | 2.8%  |
| 5. to get financial support.                 | 4.1%  |

6. to be employed at one of its affiliated institutions.	2.7%
7. For personal reasons.	7.3%
8. I have a partisan friend.	0.6%
9. Do not know / No Opinion.	6.0%

**7. Do you support the establishment of a new Palestinian political party that will open new political horizons?**

1. Strongly support	17.5%
2. Support	26.5%
3. Oppose	32.4%
4. Strongly oppose	17.4%
5. No opinion	6.3%

**8. In your opinion, what chances of success such a new Palestinian party has in the coming legislative elections?**

1. Will highly succeed	10.8%
2. Will succeed	24.9%
3. Will not succeed	30.3%
4. Will never succeed	21.4%
5. Do not know / No opinion	12.5%

**9. Are you going to support one of the existing Palestinian political factions in the next elections if it called for a just peace based on establishing the state of Palestine alongside with Israel' and that Jerusalem be a unified capital for the two states?**

1. Strongly support	19.6%
2. Support	37.3%
3. Oppose	25.3%
4. Strongly oppose	14.5%
5. No opinion	3.4%

**10. In case of an emergence of a new Israeli political party that will adopt establishing a just peace based on a two state solution i.e. Israel and Palestine, do you support or oppose a Palestinian party that will adopt the same agenda in the next Palestinian elections in July?**

1. Strongly support	15.1%
2. Support	33.2%
3. Oppose	28.4%
4. Strongly oppose	17.1%
5. No opinion	6.3%

**11. In your opinion, do you think that chances of success for such a Palestinian political party will be more or less than that of its Israeli counterpart that holds the same agenda for the next Israeli election?**

1. It has much more chances of success than those of its Israeli counterpart	17.3%
2. It has more chances of success than those of its Israeli counterpart.	9.6%
3. It has as equal chances of success as those of its Israeli counterpart	13.1%
4. It has less chances of success than those of its Israeli counterpart	21.0%
5. It has much less chances of success than those of its Israeli counterpart	17.7%

6. No opinion 21.4%

**12. Do you support or oppose Palestinian factions including the opposition to transform to political parties and join a national unity government?**

1. strongly support	44.7%
2. somewhat support	35.2%
3. somewhat oppose	10.0%
4. strongly oppose	6.5%
5. no opinion	3.6%

**13. In case of the emergence of a new Palestinian political party, what in your opinion its agenda should include?**

• **Social Justice that includes freedom, democracy, and peace.:**

a. Very important	62.9%
b. Important	29.5%
c. Unimportant	3.5%
d. Absolutely unimportant	2.7%
e. No opinion	1.4%

• **Economic Development:**

a. Very important	72.1%
b. Important	22.7%
c. Unimportant	2.0%
d. Absolutely unimportant	2.0%
e. No opinion	1.2%

• **Human Rights: that includes education, health care, freedom of expression, freedom of conviction and worship.**

a. Very important	64.9%
b. Important	29.1%
c. Unimportant	2.6%
d. Absolutely unimportant	2.1%
e. No opinion	1.3%

• **Civic Rights: that includes equality among all citizens, women's rights, children's rights, social Planning that includes marriage, bequesting, divorce.....etc.**

a. Very important	61.9%
b. Important	31.1%
c. Unimportant	2.9%
d. Absolutely unimportant	2.5%
e. No opinion	1.6%

• **Just Peace with Israel based on the United Nations resolutions:**

a. Very important	39.8%
b. Important	28.1%
c. Unimportant	15.6%
d. Absolutely unimportant	11.2%

e. No opinion 5.3%

**14. Do you think that the Palestinian Political factions are?**

- |  |       |
|--|-------|
| 1. Characterized by democracy and transparency         | 34.7% |
| 2. Are not characterized by democracy and transparency | 54.0% |
| 3. No opinion  | 11.3% |

**15. Which political streams do you expect it to score highest in the next Palestinian legislative elections?**

- |                            |       |
|----------------------------|-------|
| 1. Islamic                 | 41.6% |
| 2. Leftist democratic      | 13.5% |
| 3. National independents   | 13.1% |
| 4. Islamic independents    | 5.4%  |
| 5. Secular                 | 12.2% |
| 6. Do not know /No opinion | 14.2% |

**16. Do you or not believe that prospective Palestinian general elections will be impartial and will represent the Palestinians' public opinion?**

- |   |       |
|---|-------|
| 1. I do believe that elections will be impartial and reflect the Palestinian public opinion                           | 57.7% |
| 2. I do not believe that prospective general elections will be impartial and reflect the Palestinian's public opinion | 33.2% |
| 3. No opinion   | 9.1%  |

**17. The Geneva initiative mainly calls for a two state solution, Jerusalem as a capital for the two states i.e. Israel and Palestine, and an agreed solution on the refugees problem. Do you support or oppose this initiative?**

- |                           |       |
|---------------------------|-------|
| 1. Strongly support       | 20.7% |
| 2. Support                | 30.0% |
| 3. Oppose                 | 25.6% |
| 4. Strongly oppose        | 20.1% |
| 5. Do not know\no opinion | 3.6%  |

**18. Did you vote in the past presidential elections on January 9, 2005?**

- |               |       |
|---------------|-------|
| 1. Yes        | 68.7% |
| 2. No         | 29.7% |
| 3. No opinion | 1.6%  |

**19. Are you satisfied with the results of the past presidential elections?**

- |                           |       |
|---------------------------|-------|
| 1. Highly satisfied       | 26.2% |
| 2. Satisfied              | 30.7% |
| 3. Unsatisfied            | 24.5% |
| 4. Absolutely unsatisfied | 15.9% |
| 5. No opinion             | 2.7%  |

**20. In your opinion, are you in favor or against that Palestinian academics and intellectuals play a more effective role in the Palestinian political life?**

- |                      |       |
|----------------------|-------|
| 1. strongly in favor | 49.0% |
| 2. in favor          | 37.9% |
| 3. against           | 6.0%  |

- |                     |      |
|---------------------|------|
| 4. strongly against | 2.6% |
| 5. no opinion       | 4.4% |

**21. Do you or not believe that a non-violent massive movement against the Israeli occupation will make Palestinians achieve their independence?**

- |                            |       |
|----------------------------|-------|
| 1. strongly believe        | 21.0% |
| 2. believe                 | 37.6% |
| 3. do not believe          | 26.3% |
| 4. strongly do not believe | 9.3%  |
| 5. No opinion              | 5.8%  |

**22. Do you prefer the Palestinian National Authority (PNA) implement laws endorsed and ratified by Palestinian Legislative Council (PLC) or the Islamic Shari' a in the Palestinian law?**

- |   |       |
|---|-------|
| 1. laws endorsed and ratified by PLC              | 15.9% |
| 2. the Islamic Shari' a                           | 68.6% |
| 3. both laws endorsed by PLC and Islamic Shari 'a | 11.3% |
| 4. no opinion                                     | 4.2%  |

**23. If you were to live in historical Palestine (i.e. Israel, West Bank, and Gaza Strip), what kind of a regime would you like to live under:**

- |  |       |
|--|-------|
| 1. A secular and democratic state in which Jews, Christians, and Muslims live together | 21.2% |
| 2. An Islamic state  | 46.4% |
| 3. A secular state while Islam would still be its official religion                    | 16.5% |
| 4. A bi-national state with equal rights for all citizens                              | 11.4% |
| 5. Do not know / No opinion  | 4.5%  |

**24. Do you support or oppose a Palestinian woman to occupy high ranking state positions?**

- |                             |       |
|-----------------------------|-------|
| 1. Strongly support         | 30.0% |
| 2. Support                  | 41.2% |
| 3. Oppose                   | 15.6% |
| 4. Strongly oppose          | 11.2% |
| 5. Do not know / No opinion | 2.0%  |

**25. In your opinion what would be the best choice to guarantee internal stability in the Palestinian territories?**

- |   |       |
|---|-------|
| 1. The formation of a unified national leadership   | 49.5% |
| 2. The formation of a national emergency government                                       | 10.0% |
| 3. The formation of a collective leadership made of efficient and experienced individuals | 34.3% |
| 4. Do not know / No opinion   | 6.3%  |



**26. Are you in favor or against the demilitarization of the Intifada?**

- |                             |       |
|-----------------------------|-------|
| 1. In favor                 | 36.8% |
| 2. Against                  | 54.7% |
| 3. Do not know / No opinion | 8.5%  |

**27. In your opinion, which party i.e. Israel or Palestinians has gained most during the past fifty three months of the Intifada?**

- |                                  |       |                 |       |
|----------------------------------|-------|-----------------|-------|
| 1. Israel                        | 38.2% | 2. Palestinians | 17.9% |
| 3. Both Israeli and Palestinians | 15.5% | 4. None of them | 28.4% |

**28. Do you believe that the military option has failed in fulfilling the aspirations of Palestinians?**

- |                             |       |
|-----------------------------|-------|
| 1. Yes                      | 45.3% |
| 2. No                       | 44.3% |
| 3. Do not know / No opinion | 10.4% |

**29. Do you have confidence in the existing Palestinian factions in fulfilling the aspirations of the Palestinian people?**

- |                             |       |
|-----------------------------|-------|
| 1. Yes                      | 56.3% |
| 2. No                       | 36.0% |
| 3. Do not know / No opinion | 7.7%  |

**30. Do you think that the Sharm El Sheikh summit will be a beginning to the peace process and will bring security and peace for both Israelis and Palestinians?**

- |                             |       |
|-----------------------------|-------|
| 1. Yes                      | 40.1% |
| 2. No                       | 50.0% |
| 3. Do not know / No opinion | 9.9%  |

**31. Are you satisfied with the newly formed Palestinian Government that gained the confidence of the PLC last Thursday Feb. 24, 2005?**

- |                             |       |
|-----------------------------|-------|
| 1. Highly satisfied         | 17.5% |
| 2. Satisfied                | 31.8% |
| 3. Unsatisfied              | 27.6% |
| 4. Absolutely unsatisfied   | 14.7% |
| 5. Do not know / No opinion | 8.5%  |

**32. Which of the political parties do you support? (Please choose one answer)**

- |  |       |
|--|-------|
| 1. Fatah   | 35.9% |
| 2. Popular Front for the Liberation of Palestine (PFLP)    | 6.4%  |
| 3. People's party  | 2.9%  |
| 4. Hamas   | 18.9% |
| 5. Democratic Front for the Liberation of Palestine (DFLP) | 2.7%  |
| 6. Al-Nidal Palestinian Popular Front                      | 0.8%  |
| 7. Islamic Jihad   | 3.7%  |

8. Fida	0.7%
9. Islamic Independents	5.1%
10. National Independents	5.7%
11. None of the above	15.1%
12. Do not know / No opinion	2.2%

**33. Do you support or oppose the suicide attack that took place last Friday Feb. 25, 2005?**

1. Strongly support	20.3%
2. Support	16.0%
3. Oppose	24.4%
4. Strongly oppose	34.9%
5. No opinion	4.3%

**Contact Persons:**

**Mr. Isam Musleh / Dr. Walid Shomaly**

**Telfax: 02-277-4707**

**Mobile: 059-838-088 / 0545-576-290**

**Email: [pcrd@p-ol.com](mailto:pcrd@p-ol.com)**

## Palestinian Center for Research and Cultural Dialogue



Bethlehem -West Bank

P.O box: 396

Tel:+972-2-2774325

Telefax: +972-2-2774707

Mobile: 059-838088

Email: [pcrd@p-ol.com](mailto:pcrd@p-ol.com)

Registered at the Ministry of Interior with the number: BL.357.CU

السيد بإعداده وقام ساحور، بيت في الحضارات وحوار للدراسات الفلسطيني المركز أجراه للرأي استطلاع في  
فيه جاء الشوملي وليد والدكتور مصلح عصام

المقبل تموز في العامة الفلسطينية التشريعية الانتخابات إجراء يؤيدون %82.1

جديدة سياسية آفاق فتح في يساهم بحيث الفلسطينية الساحة على جديد سياسي حزب إنشاء يؤيدون %44.0

وحدة حكومة إلى تنضم وأن سياسية، أحزاب إلى المعارضة فيها بما الفلسطينية الفصائل تحول يؤيدون %79.9 وطنية

والشفافية بالديمقراطية تنسم لا الفصائل أن يعتقدون %54.0

الرأي تعكس ولن نزيهة تكون لن القادم تموز في ستجرى التي القادمة الفلسطينية الانتخابات أن يعتقدون %33.2 الفلسطيني العام

في كبير بشكل سيساهم واسعة شعبية فلسطينية حركة به تقوم أن يمكن الذي السلمي النضال أن يعتقدون %58.6 الاستقلال تحقيق

الماضية شهرا وخمسين الثلاثة خلال أكثر مكاسب حقق الذي الطرف كان الإسرائيلي الطرف أن يعتقدون %38.2 أكثر مكاسب حقق الذي هو الفلسطيني الطرف أن يعتقدون %17.9 مقابل الانتفاضة، من

والفلسطينيين للإسرائيليين والسلام الأمن وستجلب السلام لعملية بداية سنشكل الشيخ شرم قمة أن يعتقدون %40.1 ذلك عكس يعتقدون %50.0 مقابل معا

راضين غير %42.3 مقابل الجديدة الفلسطينية الحكومة تشكيلة عن راضون %49.3

يؤيدونها %36.3 مقابل 25\2\2005 بتاريخ الجمعة أمس جرت التي ألالاستشهادية العملية يعارضون %59.3

2005 شباط (26-28) الواقعة الفترة في جرى الاستطلاع أن للمركز التنفيذي المدير الشوملي وليد الدكتور وقال بما الغربية الضفة من سكانية نماذج يمثلون والذين البالغين الفلسطينيين من أشخاص 910 من عشوائية عينة على %51.1 كانت الذكور نسبة أن %4 كانت الخطأ هامش أن و عاما، 18 سن فوق غزة وقطاع الشرقية القدس فيها قطاع وفي %63.7 الشرقية القدس فيها بما الغربية الضفة في العينية توزيع وكان %48.9 الإناث نسبة كانت بينما %36.3 غزة

الشعب مصالح خدمت قد الأقصى انتفاضة أن يعتقدون %28.2 أن يبين الاستطلاع إن الشوملي وليد الدكتور وقال يجب ولم الفلسطيني، الشعب بمصالح أضرت أنها (%68.2) النسبة هذه ضعف من أكثر يعتقد بينما ، الفلسطيني السؤال هذا على منهم %3.6

بينما المقبل، تموز في العامة الفلسطينية التشريعية الانتخابات لإجراء تأييدهم عن المستجيبين من %83.1 وأعرب السؤال هذا على %3.8 يجب ولم لإجرائها، معارضتهم عن %14.1 أعرب حصلت فقد سنتتخب؟ السياسية الفصائل من أي الحاضر، الوقت في فلسطينية عامة انتخابات أجريت لو سؤال وحول الشعبية الجبهة %5.5 إسلاميين مستقلين ، %5.5 وطنيين مستقلين ، %19.3 حماس يليها %35.9 نسبة على فتح الشعب حزب ، %2.9 فلسطين لتحرير الديمقراطية الجبهة ، %3.6 الإسلامي الجهاد ، %5.3 فلسطين لتحرير أحد، إلى يصوتوا لن أنهم المستجيبين من %9.6 قال حين في ، %0.4 فدا ، %1.9 الشعبي النضال جبهة ، %2.0 %8.1 السؤال هذا على يجب ولم

جديدة؟ سياسية آفاق فتح في يساهم بحيث الفلسطينية الساحة على جديد فلسطيني حزب إنشاء تؤيد هل سؤال وحول  
عن امتنعوا قد %6.3 هناك وكان و ، %49.8 عارضه حين في الحزب، هذا إنشاء يؤيدون بأنهم %44.0 أجاب  
السؤال هذا على الإجابة

أحزاب إلى المعارضة أحزاب فيها بما الفلسطينية السياسية الفصائل تحول يؤيدون أنهم المستجيبين من %79.9 وقال  
عن %3.6 وامتنع ذلك، يعارضون أنهم منهم %16.5 قال حين في وطنية، وحدة حكومة إلى تنضم وأن سياسية  
السؤال هذا على الإجابة

بالديمقراطية تنسم لا الفصائل تلك أن المستجيبين من %54.0 قال الفلسطينية، السياسية الفصائل في رأيهم وحول  
السؤال هذا على الإجابة عن %11.3 وامتنع ذلك، عكس %34.7 قال حين في والشفافية،

نزاهة القادم تموز في ستجري التي القادمة الفلسطينية الانتخابات أن تعتقد لا أو تعتقد هل "سؤال على ردهم وفي  
حين في الفلسطيني، العام الرأي وتعكس نزاهة ستكون الانتخابات أن %57.7 قال "الفلسطيني العام الرأي وتعكس  
لديهم رأي لا أو يعرفون لا أنهم %9.1 وقال الفلسطيني، العام الرأي تعكس ولن نزاهة تكون لن أنها %33.2 قال

في فعالية أكثر دورا الفلسطينيين والأكاديميون المتفقون يتخذ أن المستجيبين من %86.9 ساحقة أغلبية وأيدت  
السؤال هذا على الإجابة عن %4.4 وامتنع التوجه، ذلك %8.6 عارض حين في الفلسطينية، السياسية الساحة

شعبية فلسطينية حركة به تقوم أن يمكن الذي السلمي النضال أن الفلسطينيين من (58.6) بها بأس لا أغلبية وتعتقد  
يعتقد حين في الاستقلال، أجل من الفلسطيني الشعب طموحات تحقيق في كبير بشكل سيساهم الاحتلال ضد واسعة  
السؤال ذلك على %5.8 يجب ولم ذلك، عكس منهم %35.6

الإسلامية الشريعة أم التشريعي المجلس عن المنبثقة التشريعية القوانين تطبيق تفضل هل "سؤال على الإجابة وفي  
في الإسلامية، الشريعة تطبيق يفضلون أنهم (%68.6) الفلسطينيين من كبيرة أغلبية قالت "الفلسطيني القانون في  
يفضلون أنهم منهم %11.3 وقال التشريعي، المجلس عن المنبثقة التشريعية القوانين تطبيق %15.9 فضل حين  
الموضوع هذا إزاء رأيه عن منهم %4.2 يفصح ولم الإسلامية، الشريعة جانب إلى التشريعية القوانين  
شهرًا وخمسين الثلاثة خلال أكثر مكاسب حقق قد الإسرائيلي الطرف أن رأيهم عن المستجيبين من %38.2 وأعرب  
أكثر، مكاسب حقق الذي الطرف هو الفلسطيني الطرف أن منهم %17.9 اعتقد حين في الانتفاضة، من الماضية  
أكثر مكاسب حقق قد الطرفين من أحد لا أن %28.4 وقال أكثر، مكاسب حققا قد معا الطرفين أن %15.5 وقال

المستجيبين انقسم فقد "الفلسطيني الشعب طموحات تحقيق في فشل قد العسكري الخيار أن تعتقد هل سؤال وحول لم أنه منهم %44.3 قال فشل، قد العسكري الخيار أن منهم %45.3 قال حين ففي بالتساوي، تقريبا السؤال هذا حول السؤال هذا على %10.4 يجب ولم يفشل،

الأمن تجلب ولن السلام لعملية بداية تشكل لا الشيخ شرم قمة أن اعتقادهم عن (%50.0) الفلسطينيون نصف عبر وقد عن %9.9 وامتتع ذلك، عكس %40.1 تلتهم من أكثر اعتقد حين في معاً، والفلسطينيين للإسرائيليين والسلام السؤال هذا على الإجابة

المجلس قبل من عليها المصادقة تمت التي الجديدة الفلسطينية الحكومة تشكيلة عن رضاهم حول سؤالهم وعند بينما التشكيلة، هذه عن رضاهم عن %49.3 عبر، 24\2\2005 بتاريخ الماضي الخميس يوم الفلسطيني التشريعي السؤال هذا على الإجابة عن %8.5 وامتتع ذلك، غير منهم %42.3 اعتقد

فقد، 25\2\2005 بتاريخ الماضي الجمعة يوم وقعت التي الاستشهادية العملية تعارض أم تؤيد هل "سؤال وحول أيدها حين في العملية، تلك الفلسطينيون من (%59.3) كبيرة نسبة الانتفاضة اندلاع بعد مرة ولأول عارضت السؤال هذا على %4.3 يجب ولم، %36.3

بعض إزاء المواطنين توجهات قياس هو الاستطلاع هذا من الهدف أن المركز رئيس مصلح عصام السيد وقال هذا والاستقلال الحرية نيل أجل من ونضاله شعبنا مسيرة في الحرجة المرحلة هذه في خاصة المهمة السياسية القضايا السياسية والأحزاب الفصائل حول المواطنين آراء على الوقوف كان المركز اهتمامات أحد أن مصلح السيد وأضاف والاجتماعية السياسية طموحاتهم بلبي جديد سياسي حزب إنشاء إزاء تطلعاتهم أو القائمة

### التالي النحو على والنسب الأسئلة كانت وقد

1. أنها تعتقد هل الأقصى، انتفاضة اندلعت حينما الورا إلى شهرًا وخمسين ثلاث بالرجوع.1 الفلسطيني؟ الشعب بمصالح أضرت أم خدمت

1. كثيرا خدمت	%12.5
2. خدمت	15.7%
3. أضرت	33.1%
4. كثيرا أضرت	%35.1
5. لدي رأي لا.	%3.6

2. المقبل؟ تموز في العامة الفلسطينية الانتخابات إجراء تعارض أم تؤيد هل

1. بشدة أؤيد.	%39.5
2. أؤيد.	%42.6
3. أعارض	%8.8
4. بشدة أعارض	%5.3

3.8% لدي رأي لا. 5

3. الفلسطينية الهجمات منع أجل من هو "الفاصل بالجدار" إسرائيل تسميه ما أن تعتقد هل على الاستيلاء أجل من وذلك الإسرائيلية الإستراتيجية من جزءا يشكل أم إسرائيل، على مستقلة فلسطينية دولة قيام وإجهاض الفلسطينية الأراضي من المزيد؟
- 13.0% إسرائيل على الفلسطينية الهجمات منع أجل من 1.
- 45.7% فلسطينية دولة قيام 2. وإجهاض الفلسطينية الأراضي من المزيد على الاستيلاء أجل من الإسرائيلية الإستراتيجية من جزءا يشكل
- 39.8% مستقلة فلسطينية دولة قيام وإجهاض الفلسطينية الأراضي على الاستيلاء أجل من وذلك 3. الإسرائيلية الإستراتيجية من جزءا يشكل وكذلك الفلسطينية الهجمات منع: معاً أعلاه المذكورين للسببين
- 1.5% لدي رأي لا. 4.

4. الوقت في السياسية نظرك وجهة عن رسمياً يعبر فلسطيني سياسي فصيل بوجود تعتقد هل الحاضر؟
- 51.9% يوجد 1.
- 41.3% يوجد لا. 2.
- 6.8% لدي رأي لا / أعرف لا. 3.

5. ستنتخب؟ السياسية الفصائل من أي الحاضر، الوقت في عامة فلسطينية انتخابات أجريت لو
- 5.3% فلسطين لتحرير الشعبية الجبهة 2. 35.9% فتح 1.
- 19.3% حماس 4. الشعب حزب 2.0% 3.
- 1.9% الفلسطيني الشعبي النضال جبهة 6. 2.9% فلسطين لتحرير الديمقراطية الجبهة 5.
- 0.4% فدا 8. 3.6% الإسلامي الجهاد 7.
- 5.5% إسلاميين 10. مستقلين 5.5% وطنيين مستقلين 9.
- 8.1% لدي رأي لا. 12. 9.6% الانتخابات هذه في أشارك لن 11.

"5" رقم السؤال في اخترته الذي السياسي الفصيل إلى ستصوت برأيك لماذا 6.

- 47.6% السياسي برنامجهم بسبب 1.
- 22.1% الديني برنامجهم بسبب 2.
- 6.6% والاقتصادي الاجتماعي برنامجهم بسبب 3.
- 2.8% الاجتماعية الخدمة على للحصول 4.
- 4.1% المالي الدعم على للحصول 5.
- 2.7% مؤسساته إحدى في وظيفة على للحصول 6.
- 7.3% شخصية لأسباب 7.
- 0.6% موالى صديق لدي 8.
- 6.0% لدي رأي لا أعرف لا. 9.

7. أفاق فتح في يساهم بحيث الفلسطينية الساحة على جديد سياسي حزب إنشاء تؤيد هل جديدة؟ سياسية

- 17.5% بشدة أؤيد 1.
- 26.5% أؤيد 2.
- 32.4% أعارض 3.
- 17.4% بشدة أعارض 4.
- 6.3% لدي رأي لا 5.

8. الفلسطينية الانتخابات في الجديد الفلسطيني الحزب هذا نجاح احتمالات هي ما رأيك، حسب القادمة؟

كثيرا سينجح.1	10.8%
سينجح.2	24.9%
ينجح لن.3	30.3%
أبدا ينجح.4 لن	21.4%
لدي رأي لا / أعرف لا.5	12.5%

9. ذلك دعا ما إذا القادمة الانتخابات في الحالية السياسية الفصائل أحد بتأييد ستقوم هل إسرائيل دولة جانب إلى فلسطين دولة إقامة على يستند ودائم عادل سلام إقامة إلى الفصيل للدولتين؟ موحدة عاصمة القدس وتكون

بشدة أؤيد.1	19.6%	2. أؤيد	37.3%
أعارض.3	25.3%	بشدة 4. أعارض	14.5%
لدي رأي لا.5	3.4%		

10. دولتين أساس على عادل سلام إقامة يتبنى إسرائيل في جديد سياسي حزب ظهور حال في. الأفكار نفس يتبنى فلسطينيا حزبا تعارض أم تؤيد هل جنب، إلى جنباً (وفلسطين إسرائيل) القادم؟ تموز في ستجرى التي القادمة الفلسطينية الانتخابات في

بشدة أؤيد.1	15.1%	2. أؤيد	33.2%
أعارض.3	28.4%	بشدة 4. أعارض	17.1%
		لدي رأي لا.5	6.3%

11. أم أكثر ستكون نشأ، ما إذا الجديد الفلسطيني الحزب نجاح فرص أن تعتقد هل رأيك، حسب السياسي؟ البرنامج نفس يحمل الذي الإسرائيلي نظيره من أقل

الإسرائيلي نظيره من بكثير أكثر نجاحه فرص.1	17.3%
الإسرائيلي نظيره من بقليل أكثر نجاحه فرص.2	9.6%
الإسرائيلي نظيره مع متساوية نجاحه فرص.3	13.1%
الإسرائيلي نظيره من بقليل أقل نجاحه فرص.4	21.0%
الإسرائيلي نظيره من بكثير أقل نجاحه فرص.5	17.7%
لدي رأي لا/أعرف لا.6	21.4%

12. أحزاب إلى المعارضة فيها بما الفلسطينية السياسية الفصائل تحول تعارض أم تؤيد هل وطنية؟ وحدة حكومة إلى تنضم وأن سياسية

بشدة أؤيد.1	44.7%	2. أؤيد	35.2%
أعارض.3	10.0%	بشدة 4. أعارض	6.5%
		لدي رأي لا.5	3.6%

13. جديدا، سياسيا برنامجا يتبنى الفلسطينية الساحة على جديد سياسي حزب وجود حال في. السياسي؟ البرنامج هذا يتضمنه أن يجب الذي ما رأيك حسب

والتسامح والسلام، والديمقراطية، الحرية، وتتضمن: الاجتماعية العدالة

جدا مهمة.1	62.9%	2. مهمة	29.5%
مهمة غير.3	3.5%	الإطلاق على مهمة غير.4	2.7%
		لدي رأي لا.5	1.4%

• الاقتصادية التنمية

1. جدا مهمة	%72.1	2. مهمة	%22.7
3. مهمة غير	%2.0	4. الإطلاق على مهمة غير	%2.0
		5. لدي رأي لا	%1.2

• والعبادة المعتقدات وحرية التعبير، وحرية التعليم، والصحة، وتتضمن: الإنسان حقوق

1. جدا مهمة	%64.9	2. مهمة	%29.1
3. مهمة غير	%2.6	4. الإطلاق على مهمة غير	%2.1
		5. لدي رأي لا	%1.3

• الطفل، وحقوق المرأة، وحقوق المواطنين، جميع بين المساواة: المدنية الحقوق  
.....الخ وطلاق وارث زواج من الاجتماعية الحياة وتنظيم

1. جدا مهمة	%61.9	2. مهمة	%31.1
3. مهمة غير	%2.9	4. الإطلاق على مهمة غير	%2.5
		5. لدي رأي لا	%1.6

• المتحدة الأمم هيئة قرارات أساس على يقوم: إسرائيل مع عادل سلام

1. جدا مهم	%39.8	2. مهم	%28.1
3. مهم غير	%15.6	4. الإطلاق على مهم غير	%11.2
		5. لدي رأي لا	%5.3

14. الفلسطينية؟ السياسية الفصائل أن تعتقد هل

1. والشفافية بالديمقراطية تتسم	%34.7	2. والشفافية بالديمقراطية تتسم لا	%54.0
		3. لدي رأي لا	%11.3

15. في الأصوات من نسبة أعلى على تحصل أن لها تتوقع السياسية التيارات من أي باعتقادك،

القادمة؟ التشريعية الانتخابات

1. الإسلامية التيارات	%41.6	2. اليسارية الديمقراطية التيارات	%13.5
المستقلين الوطنيين 3 قائمة	13.1%	4. المستقلين الإسلاميين قائمة	%5.4
5. العلمانية التيارات	%12.2	6. لدي رأي لا \ أعرف لا	%14.2

16. ستكون القادم تموز في ستجرى التي القادمة الفلسطينية الانتخابات أن تعتقد لا أو تعتقد هل

الفلسطيني؟ العام الرأي وتعكس نزيهة

1. الفلسطيني العام الرأي وتعكس نزيهة ستكون أنها أعتقد	%57.7
2. الفلسطيني العام الرأي تعكس ولن نزيهة ستكون أنها أعتقد لا	%33.2
3. لدي رأي لا \ أعرف لا	%9.1

17. إسرائيل) جنب إلى جنبا دولتين وجود على يستند حل إلى أساسي بشكل تدعو جنيف مبادرة  
تؤيد هل ، اللاجئين لقضية عليه متفقا حلا هناك يكون وأن للدولتين، عاصمة والقدس، (وفلسطين

المبادرة؟ تلك تعارض أم

1. بشدة أؤيد	%20.7	2. أؤيد	30.0%
3. أعارض	25.6%	4. بشدة أعارض	%20.1
		5. لدي رأي لا	%3.6



18. الثاني كانون شهر من التاسع في جرت التي الفلسطينية الرئاسة انتخابات في شاركت هل الماضي؟

1. نعم	68.7%	2. لا	29.7%
		3. لدي رأي لا	1.6%

19. الانتخابات؟ تلك نتائج عن راض أنت هل

1. بشدة راض	26.2%	2. راض	30.7%
3. راض غير	24.5%	الإطلاق على راض 4. غير	15.9%
		5. لدي رأي لا	2.7%

20. أكثر دوراً الفلسطينيين الأكاديميون المثقفون يتخذ أن تعارض أم تؤيد هل رأيك، حسب الفلسطينية؟ السياسية الساحة في فعالية

1. بشدة أؤيد	49.0%	2. أؤيد	37.9%
3. أعارض	6.0%	بشدة أعارض 4.	2.6%
		5. لدي رأي لا	4.4%

21. واسعة شعبية فلسطينية حركة به تقوم أن يمكن الذي السلمي النضال أن تعتقد لا أو تعتقد هل الاستقلال؟ أجل من الفلسطيني الشعب طموحات تحقيق في كبير بشكل سيساهم الاحتلال ضد

1. بشدة أعتقد	21.0%	2. أعتقد	37.6%
3. أعتقد لا	26.3%	بشدة أعتقد 4. لا	9.3%
		5. لدي رأي لا	5.8%

22. في الإسلامية الشريعة أم التشريعي المجلس عن المنبثقة التشريعية القوانين تطبيق تفضل هل الفلسطيني؟ القانون

1. التشريعي المجلس قبل من المنبثقة التشريعية القوانين	15.9%
2. الإسلامية الشريعة	68.6%
3. الإسلامية الشريعة جانب إلى التشريعية القوانين معا، الاثنتين	11.3%
4. لدي رأي لا أعرف لا	4.2%

23. وقطاع الغربية والصفحة إسرائيل حالياً تمثل التي التاريخية فلسطين في تعيش أن خيّر إذا فيه؟ تعيش أن تفضل الذي النظام نوع هو ما غزة،

1. معا المسلمون و المسيحيون و اليهود فيها يعيش علمانية ديمقراطية دولة	21.2%
2. إسلامية دولة	46.4%
3. الرسمي الدين هو الإسلام فيها يكون حيث علمانية دولة	16.5%
4. متساوية بحقوق الجميع فيها يتمتع القومية ثنائية دولة	11.4%
5. لدي رأي لا أعرف لا	4.5%

24. الدولة؟ في رفيعة مناصب المرأة تشغل بأن تعارض أم تؤيد هل

1. بشدة أؤيد	30.0%	2. أؤيد	41.2%
3. أعارض	15.6%	بشدة أعارض 4.	11.2%
		5. لدي رأي لا أعرف لا	2.0%

25. الفلسطينية؟ الأراضي في الداخلي الاستقرار لضمان خيار أفضل هو ما باعتقادك،

1. موحدة وطنية قيادة تشكيل	49.5%
----------------------------	-------

10.0%	وطنية طوارئ حكومة تشكيل 2.
34.3%	وكفاءة خبرة ذوي أفراد تضم جماعية قيادة تشكيل 3.
6.3%	لدي رأي لا أعرف لا 4.

## 26. الانتفاضة؟ عسكرة ضد أم مع أنت هل

54.7%	ضد 2.
8.5%	لدي رأي لا أعرف لا 3.
36.8%	مع 1.

## 27. الثلاثة خلال أكثر مكاسب حقق قد (الفلسطيني أو الإسرائيلي) الطرفين من أي باعتقادك، الانتفاضة؟ من الماضية شهرا وخمسين

17.9%	الفلسطيني الطرف 2.
28.4%	الطرفين من أحد لا 4.
38.2%	الإسرائيلي الطرف 1.
15.5%	مع والفلسطيني الإسرائيلي الطرفين 3.

## 28. الفلسطيني؟ الشعب طموحات تحقيق في فشل قد العسكري الخيار أن تعتقد هل

44.3%	لا 2.
10.4%	لدي رأي لا أعرف لا 3.
45.3%	نعم 1.

## 29. الفلسطيني؟ الشعب طموحات تحقيق على قدرته في الحالية الفلسطينية الفصائل بأحد تتفق هل

36.0%	لا 2.
7.7%	لدي رأي لا 3.
56.3%	نعم 1.

## 30. للإسرائيليين والسلام الأمن وستجلب السلام لعملية بداية ستشكل الشيخ شرم قمة أن تعتقد هل معا والفلسطينيين

50.0%	لا 2.
9.9%	لدي رأي لا أعرف لا 3.
40.1%	نعم 1.

## 31. قبل من عليها المصادقة تمت التي الجديدة الفلسطينية الحكومة تشكيلة عن راض أنت هل 2005\2\24 بتاريخ الماضي الخميس يوم التشريعي المجلس

31.8%	راض 2.
14.7%	الإطلاق على راض غير 4.
8.5%	لدي رأي لا أعرف لا 5.
17.5%	جدار راض 1.
27.6%	راض غير 3.

## 32. (فقط واحدة إجابة اختر) تؤيد السياسية والأحزاب الاتجاهات من أي.

6.4%	فلسطين لتحرير الشعبية الجبهة 2.
18.9%	حماس 4.
0.8%	الفلسطيني الشعبي النضال جبهة 6.
0.7%	فدا 8.
5.7%	وطنيين مستقلين 10.
35.9%	فتح 1.
2.9%	الشعب حزب 3.
2.7%	فلسطين لتحرير الديمقراطية الجبهة 5.
3.7%	الإسلامي الجهاد 7.
5.1%	إسلاميين 9. مستقلين

11. منهم أحد لا 15.1% 12. لدي رأي لا / أعرف لا 2.2%

33. 25\2\2005 بتاريخ الجمعة أمس جرت التي الاستشهادية العملية تعارض أم تؤيد هل

1. بشدة أؤيد	%20.3	2. أؤيد	%16.0
3. أعارض	%24.4	4. بشدة أعارض	%34.9
		5. لدي رأي لا	%4.3

**Contact Persons:**

**Mr. Isam Musleh / Dr. Walid Shomaly**

**Telfax: 02-277-4707**

**Mobile: 059-838-088 / 0545-576-290**

**Email: [pcrd@p-ol.com](mailto:pcrd@p-ol.com)**